

ការផ្សាយសារព័ត៌មាន

វេទិកាជាតិ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុចាប់ផ្តើមដោយឆ្ពោះតាមសំខាន់លើ៖

ការជម្រុញគោលនយោបាយ និងយុទ្ធសាស្ត្រ

ដែលធ្វើឲ្យប្រទេសកម្ពុជាកាន់តែមានភាពធន់ទ្រាំ និងមានពណ៌វែងថាមុន

ភ្នំពេញ ថ្ងៃទី០៣ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១១ សម្រាប់ការផ្សាយបន្ទាន់

ដោយយល់ឃើញពីតម្រូវការបន្ទាន់ និងផលប៉ះពាល់យ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរ នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ មកលើព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ក្នុងសន្ទុកថាបើកវេទិកាជាតិលើកទី ២ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ **ឯកឧត្តម ឃឹម ឆែន** ឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រី នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាបានសង្កត់ធ្ងន់ថា ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុជារឿងមួយពិត ហើយប្រទេសកម្ពុជាត្រូវតែឆ្លើយតបជាបន្ទាន់ និងដោយមានកិច្ចសហការគ្នា។

ឯកឧត្តមឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រីបានបញ្ជាក់ថាវេទិកានឹងផ្តល់ នូវកាលានុវត្តភាពដ៏ពិសេស សម្រាប់មន្ត្រីរាជការ ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ សង្គមស៊ីវិល និងអ្នកពាក់ព័ន្ធផ្សេងៗ ក្នុងការឆ្លុះបញ្ចាំងលើសមិទ្ធិផលដែលសម្រេចបានរហូតមកដល់ពេលបច្ចុប្បន្ន និងឆ្ពោះទៅរកការផ្តល់ នូវអនុសាសន៍អាចអនុវត្តបានដែលមានសារៈសំខាន់ ក្នុងការធ្វើឲ្យព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាភ្លាយជាប្រទេសមួយមានភាពធន់ទ្រាំនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងបែតងជាងមុន។

ឯកឧត្តមឧបនាយករដ្ឋមន្ត្រីបានមានប្រសាសន៍ថា “ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុមិនឈប់ត្រឹមព្រំប្រទល់ជាតិនោះទេ ពីព្រោះភពផែនដីរបស់យើងមានបរិយាកាសតែមួយ”។ ទោះជាយ៉ាងណាក៏ប្រទេសក្រីក្រ ដែលមានការអភិវឌ្ឍតិចតួចដូចកម្ពុជាងាយរងគ្រោះបំផុតពីផលប៉ះពាល់ នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។”។

ឯកឧត្តមបានសង្កត់ធ្ងន់ថាបញ្ហាប្រឈម ដែលប្រទេសកម្ពុជាបានជួបប្រទះ និងលក្ខខណ្ឌមួយចំនួន សម្រាប់អនុវត្តដោយជោគជ័យ នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុគឺ៖ ការបន្ស៊ាំនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុត្រូវតែធ្វើឡើងតាមអាទិភាពរបស់ប្រទេសកម្ពុជា ហើយការផ្តល់មូលនិធិមិនត្រូវមានភ្ជាប់លក្ខខណ្ឌមកជាមួយ ការកាត់បន្ថយឧស្ម័នផ្ទះកញ្ចក់ ត្រូវតែមានការឧបត្ថម្ភគាំទ្រពីប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ ការលើកកម្ពស់សមត្ថភាពស្តុកកាបូនរបស់ព្រៃឈើមិនត្រូវជះឥទ្ធិពលដល់កិច្ចប្រឹងប្រែងផ្សេងៗរបស់ប្រទេសកម្ពុជា ក្នុងការកាត់បន្ថយឧស្ម័នផ្ទះកញ្ចក់ឡើយ។ ឯកឧត្តមក៏បានសង្កត់ធ្ងន់លើការផ្ទេរបច្ចេកវិទ្យា ហើយជាពិសេសគឺថាមពលកកើតឡើងវិញ និងយន្តការហិរញ្ញប្បទាន ដែលអាចអនុវត្តបានទាំងថ្នាក់ជាតិ និងអន្តរជាតិ។

ឯកឧត្តម ឃឹម ឆែន ក៏បានលើកឡើងពីគោលដៅប្រាប់ប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ថា ប្រទេសកម្ពុជាដោយមានសម្ព័ន្ធភាពក្រុម ៧៧ ឬក៏ប្រទេសចិន គឺកំពុងត្រៀមខ្លួន ក្នុងការថ្លែងការណ៍នៅការប្រជុំអន្តរជាតិនាពេលបន្ទាប់នៅទីក្រុងខូប៉ាន់ ដោយស្នើឲ្យប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ផ្តល់ថវិកាយ៉ាងហោចណាស់ ១.៥ ភាគរយនៃផលិតផលក្នុងស្រុកសរុប បន្ថែមលើមូលនិធិ ដែលបានសន្យា ក្នុងជំនួយការអភិវឌ្ឍន៍ផ្លូវការ។ ឯកឧត្តមបានបញ្ជាក់ថា “ថវិកា ៧០% គួរចំណាយលើការបន្ស៊ាំនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងការកសាងសមត្ថភាពក្នុងប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍តិចបំផុត”។

ក្នុងសុន្ទរកថាបើក **ឯកឧត្តម ម៉ុក ម៉ារ៉េត** ទេសរដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងបរិស្ថាន និងជាប្រធាន គណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ បានរាយការណ៍អំពីការរីកចម្រើនរយៈពេល ២ ឆ្នាំ ដោយផ្អែកតាមអនុសាសន៍របស់សម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រី ក្នុងវេទិកាជាតិលើកទី ១ ស្តីពី ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក្នុងឆ្នាំ២០០៩។ មកដល់ពេលបច្ចុប្បន្ន យើងបានសម្រេច នូវសមិទ្ធិផល ជាច្រើន រួមមានការអភិវឌ្ឍស្ថាប័ន ការកសាងសមត្ថភាពបច្ចេកទេស ការអភិវឌ្ឍគោលនយោបាយ ការស្រាវជ្រាវ និងការធ្វើផែនការយុទ្ធសាស្ត្រ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ការអនុវត្តអនុសញ្ញា ក្របខ័ណ្ឌសហប្រជាជាតិ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងគោលការណ៍ នៃពិធីសារក្សត្យ ឧទាហរណ៍ តាមរយៈយន្តការអភិវឌ្ឍន៍ស្អាត និងកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍បៃតង។

ទោះបីជាយ៉ាងណា ឯកឧត្តមទេសរដ្ឋមន្ត្រី ក៏បានរំលឹកផងដែរថា ចំណេះដឹង និងការយល់ដឹង សាធារណៈ អំពីផលប៉ះពាល់ និងកាលានុវត្តភាព នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក៏ដូចជាការសម្រប សម្រួលរកវិធានការឆ្លើយតបនៅកើតមានភាពខ្វះចន្លោះនៅឡើយ។ “ក្នុងន័យនេះ វេទិកាជាតិ លើកទី ២ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុក៏ដូចជាយុទ្ធនាការស្រដៀងគ្នា ដែលត្រូវធ្វើឡើងយ៉ាងទៀងទាត់ នាពេលអនាគត មានសារៈសំខាន់យ៉ាងខ្លាំង ក្នុងការពិនិត្យឡើងវិញ នូវសមិទ្ធិផល ដែលសម្រេចបាន និងចែករំលែកព័ត៌មាន និងមេរៀនទទួលបាន និងបង្កើតឡើង នូវគោលនយោបាយ និងផែនការ យុទ្ធសាស្ត្រជាតិ”។

វេទិកាជាតិលើកទី ២ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ រយៈពេល ៣ថ្ងៃ ចាប់ពីថ្ងៃ ៣ -៥ តុលា នៅឆ្នាំនេះ មានគោលបំណង ក្នុងការសម្របសម្រួល នូវការពិភាក្សាគោលនយោបាយដោយមាន លក្ខណៈស្ថាបនា រវាងអ្នកពាក់ព័ន្ធ ក្នុងការបង្កើត នូវផែនការយុទ្ធសាស្ត្រ និងគោលនយោបាយជាតិ ក្នុងការឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។

វេទិការយៈពេល ៣ថ្ងៃនេះ គឺជាមជ្ឈមណ្ឌលចែករំលែកចំណេះដឹង និងបទពិសោធន៍ ដោយមានសកម្មភាពចម្រុះ រួមមានការពិភាក្សាពេញអង្គ ការពិភាក្សាក្រុម ការជជែកពិភាក្សា និងការតាំងពិពណ៌។ វេទិកានេះអនុញ្ញាតឲ្យអ្នកពាក់ព័ន្ធសំខាន់ៗ រួមមានមន្ត្រីថ្នាក់កណ្តាល និងឧត្តម មន្ត្រីរដ្ឋាភិបាលថ្នាក់ខេត្ត និងថ្នាក់ជាតិ ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ អង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល សង្គមស៊ីវិល គ្រឹះស្ថានឧត្តមសិក្សា យុវជន វិស័យឯកជន និងសារព័ត៌មាន។

បន្ថែមពីនេះ កន្លែងរៀបចំវេទិកា នៅសណ្ឋាគារអាំងទែរកង់ទីណង់តាល់ មានការបង្ហាញរូបថត និងការតាំងពិពណ៌ ពាក់ព័ន្ធការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ រយៈពេល ៣ថ្ងៃពេញ ដោយបង្ហាញ នូវគម្រោង ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ កំណត់ត្រាសមិទ្ធិផល និងផលិតផលសំខាន់ៗ។

កំណត់សម្គាល់ សម្រាប់អ្នកកែសម្រួល៖

វេទិកាជាតិលើកទី ១ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ បានប្រារព្ធឡើងដោយជោគជ័យ ក្នុងខែតុលា ឆ្នាំ២០០៩។ ព្រឹត្តិការណ៍ធ្វើឡើង ក្នុងគោលបំណងលើកកម្ពស់ចំណេះដឹង ស្តីពី ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ថាជាការប្រឈម សម្រាប់ការអភិវឌ្ឍ និងធ្វើការចងក្រង នូវសកម្មភាព កើតមានទាំងថ្នាក់ជាតិ និងអន្តរជាតិ សម្រាប់អ្នកនយោបាយ ម្ចាស់ជំនួយ និងអ្នកអនុវត្តផ្ទាល់។ វេទិកាបានប្រកាសបើកដោយសម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រី និងទទួលបានការគាំទ្រយ៉ាងខ្លាំងពីពហុម្ចាស់ ជំនួយ ដោយមានការចូលរួមយ៉ាងច្រើនពីអ្នកតំណាងលើសពី ៧០០នាក់ នៅថ្ងៃទី១ និងអ្នកតំណាង លើសពី ៣០០នាក់ នៅថ្ងៃទី២ និងថ្ងៃទី ៣ ពីគ្រប់វិស័យ ទាំងរដ្ឋាភិបាល និងមិនមែនរដ្ឋាភិបាល។

ក្រសួងបរិស្ថាន៖ ជាជនបង្គោល នៃអនុសញ្ញាក្របខ័ណ្ឌសហប្រជាជាតិ ស្តីពីការប្រែប្រួល អាកាសធាតុ (UNFCCC) គណៈកម្មការអន្តររដ្ឋាភិបាល ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (IPCC) និងអាជ្ញាធរទទួលបន្ទុកជាតិ (DNA) សម្រាប់យន្តការអភិវឌ្ឍន៍ស្អាតិ (CDM)។

គណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលគ្រោះមហន្តរាយ (NCCC)៖ ជាអ្នកដើរតួនាទីសំខាន់ ក្នុងការរៀបចំ នូវវេទិកានេះ។ គណៈកម្មាធិការនេះបានបង្កើតឡើង ក្នុងគោលបំណងធ្វើជាស្ថាប័ន បង្កើតគោលនយោបាយការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដោយមាន **សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន** នាយករដ្ឋមន្ត្រី នៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ជាប្រធានកិត្តិយស។

នាយកដ្ឋានប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (CCD) នៃក្រសួងបរិស្ថាន ៖ ជាអ្នកសម្របសម្រួលដ៏សំខាន់ ក្នុងការរៀបចំសិក្ខាសាលាជាតិលើកទី ២ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ CCD ជាលេខាធិការដ្ឋាន របស់ NCCC។ នាយកដ្ឋានដើរតួនាទីដ៏សំខាន់ ក្នុងសកម្មភាពការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក្នុងប្រទេស កម្ពុជា។

សម្ព័ន្ធភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា (CCCA)៖ ជាកិច្ចប្រឹងប្រែងរួមរវាងគណៈកម្មាធិការជាតិ គ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងដៃគូអភិវឌ្ឍន៍សំខាន់ ហើយសម្ព័ន្ធភាពនេះជាវិធានកម្មវិធី បែបច្នៃប្រឌិតទូលំទូលាយ ក្នុងការឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងហានិភ័យគ្រោះមហន្តរ រាយ ក្នុងប្រទេសកម្ពុជា (សូមមើលព្រឹត្តិប័ត្រ CCCA សម្រាប់ព័ត៌មានលម្អិត)។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង៖

- អ្នកស្រី សែម តុលាស្រីពៅ
- មន្ត្រីទំនាក់ទំនងជាតិ
- នាយកដ្ឋានប្រែប្រួលអាកាសធាតុ
- ក្រសួងបរិស្ថាន
- ផ្ទះលេខ ៤៨ រុក្ខវិថីព្រះសីហនុ ខ័ណ្ឌចំការមន ភ្នំពេញ កម្ពុជា
- ទូរស័ព្ទ៖ (៨៥៥) ៩២ ៩០៩ ៨៨០

សារអេឡិចត្រូនិច៖ semto@gmail.com
គេហទំព័រ៖ www.camclimate.org.kh



European Union



Cambodia



Danida



Sida

